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إن موضوع التعامل مع المُذنب موضوع وثيق الصلة بحياة المسلمين؛ لما جبل عليه العبد من الضعف 

المُذنبين والجهل بالطريقة البشري والوقوع في المعصية والذنب، وفي ظل غياب المنهج الصحيح في التعامل مع 

الشرعية في التعامل معهم؛ تباينت مواقفُ فئام من الناس في التعامل معهم بين متساهل وآخرَ متشدد؛ لذا كان 

الواجب بيان الأسلوب الصحيح والطريقة المُثلى في هذا الباب وفق هدي النبي محمد صلى الله عليه وسلم، ومن 

وعنيت في هذا البحث ببيان (. الهدي النبوي في التعامل مع المُذنب: )نوانههنا كان هذا البحث الذي جعلت ع

الأسس والأساليب النبوية في التعامل مع المُذنب، رغبة في خدمة السنة النبوية، وإسهامًا في التغير والإصلاح 

نها دراسة حديثية ومما تميزت به هذه الدراسة عن غيرها كو. ولو بقدرٍ ضئيل، وفق منهجه صلى الله عليه وسلم

متخصصة، وقد اتبعت فيها المنهج الاستقرائي في جمع النصوص محل الدراسة، والمنهج التحليلي في الإيضاح 

ر البحث على أسلوب دون آخر بل جعلته شاملا لكل أنواع الأساليب، مشيرة إلى أهم الأسس  والبيان، ولم أقصِّ

عرفت بالمُصطلح الرئيسي في : لبحث إلى ثلاثة فصول، الأولالنبوية في التعامل مع المُذنبين، لذلك قسمت ا

ثم عرفت المُذنب والمصطلحات القريبة منه وبينت أقسام المذنبين وحكمهم، وبينت أهم الأسباب ( الذنب)البحث

الثاني أما الفصل . الأول يتعلق بالمُذنب نفسه، والثاني يتعلق ببيئة المُذنب: الموقعة في الذنب وقسمتها إلى مطلبين

فجعلته لبيان هدي النبي صلى الله عليه وسلم في التعامل مع المُذنب بذكر أهم الأساليب المتعلقة بذلك وهي كثيرة 

فقد أشرت فيه إلى أهم الأسس النبوية المعتبرة في التعامل مع كل المٌذنبين أو : أما الفصل الثالث. ومتنوعة

وقد خلصت هذه . باعتبار حقوق المٌذنب: ار حال المُذنب، والثانيباعتب: معظمهم وقد قسمتها إلى مبحثين، الأول

تنوع أساليب النبي صلى الله عليه وسلم وطرقه في التعامل مع المذنبين، : الدراسة إلى مجموعة من النتائج أهمها

ج في ما بين اللين والشدة مما جعلها صالحة لكل زمان ومكان، فعلى الموجهين اختيار الأنسب منها، والتدر

إن توجيه المذنبين والتعامل معهم باستخدام الأساليب الواردة في البحث وأياً . استخدامها لتحدث الأثر المطلوب

كان الأسلوب المتبع، لا يتم بطريقة عشوائية بل لابد أن ينطلق من أسُس واضحة عامة، تشمل جميع المذنبين أو 

ثم ختمت البحث . ا التوجيه والنصُح ثمرته المرجوةمُعظمهم؛ تحمل في طياتها الرحمة بهم حتى يؤدي هذ

 .بالفهارس العلمية المتنوعة والتوصيات
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Abstract 

 

 

Dealing with sinful is a well related subject in muslims life for their weakness and 

falling in guilt. And with the ignorance and absence of the right method in handling with 

sinful there were extreme attitudes: Indulgence, and strict. There it is a duty to state the 

right method that prophet Muhammed (pbuh) used in this topic. This is the main reason for 

this research with a title: (The Prophet Mohammad Peace be up on him Method in 

handling the sinful). And I stated the prophet’s (pbuh) methods willing to serve the 

Sunnah, and participating in repairing through his method. What specialize this study is 

that it is a specialized study in Hadith. The research took an inductive approach; gathering 

the texts related to the subject, and an analytic approach through clarifying and stating. 

The research consists of three chapters; the first chapter contains a definition of the sin 

(which is the major term in the research), sinner, and other related terms. And it states 

types of sinfuls and their judgments, represents main causes that lead people to commit 

sins; wich consists two sections: the first one is related to the sinful himself, and the 

second one is related to his environment. The second chapter represents the prophet's 

(pbuh) method in handling the sinful by stating the most important ways; as they are 

varied. For the third chapter: It refers to the most important basis in handling all the sinful 

or most of them, and it consists two sectiona: the first one handles the sinful’s condition, 

and the second one handles the sinful’s rights. This study concludes several results: The 

prophet handles the sinful in several methods between softness and intensity, which makes 

it valid for every time and place, so the guidance must choose the most appropriate and 

gradates by using them so it would affect. Guiding sinfuls and using previous methods 

must be done in a clear base includes all sinfuls or most of them, so it would affect them. 

The research is included with several indexes, and the recommendation to complete the 

study in other sunnah books and spread through people. 

 

 


